




ambientals, propietats, adminsitracions locals, empreses, persones ambaixadores, etc.). Prèviament a

l’acte ens  va  atendre el  Conseller  del  DACC, que va  poder  intercanviar  visions  i  experiències  amb

membres de la Junta XCN i de la comi va internacional.

En relació a la valoració del Congrés XCN, es comenta que va tenir una par cipació molt alta, amb 140

persones, per sobre de la previsió inicial. I amb una par cipació molt ac va i amb una valoració molt

bona per part de les persones que van par cipar. Especialment  pel fet de generar un espai de trobada,

que feia molts anys que no es feia, i que va facilitar un retrobament entre les en tats, que va permetre

intecanviar experiències, idees, problemà ques i idear projectes conjunts de futur. 

Es valora molt posi vament l’espai, i el fet que fos aïllat, permetent que sigui més di cil que la gent

vingui i marxi de manera puntual. 

També es valora que seria interessant tenir més espais per poder parlar d’aquells temes d’actualitat i

d’impactes emergents, que malauradament cada cop seran més presents i rellevants.

Un tema clau a valorar és la periodicitat del Congrés, si fer-lo cada 2 o 3 anys. En funció de la càrrega de

feina que represen  i de si hi ha prous temes a tractar. 

S’acorda que cada dos anys és una bona referència temporal,  i  que ha quedat clar  que hi ha molt

interès i necessitat de tenir aquests espais de trobada. I fins i tot fixar les dates perquè la gent ja ngui

les dates reservades.

Es planteja que es puguin fer sessions quan es consideri necessari, més enllà del Congrés, sobre temes

d’actualitat, per donar resposta a la necessitat de tenir aquests espais de reflexions de fons.

S’exposen  els  següents  passos,  i  s’explica  que  s’ha  llençat  una  enquesta  de  valoració  a  totes  les

persones assistents i que es farà una reunió de valoració amb la comissió de seguiment de la Junta XCN,

que haurà de servir per definir el proper Congrés. 

•  Valoració LIFE Biorgest

S’exposen els resultats principals de la par cipació de la XCN com a sòcia del LIFE Biorgest, que ha

finalitzat el passat 30 de setembre, i que ha permès establir una relació con nuada de treball amb

el Consorci Forestal de Catalunya, el Centre de la Propietat Forestal, el CREAF i el CTFC. Han estat 5

anys de projecte, i ha permès compar r moltes idees i debats sobre la ges ó forestal i la integració

de mesures de conservació de la biodivesitat,  que molt di cilment hagués estat possible sense

aquest projecte. 

Per part de la XCN, s’ha elaborat una guia sobre models contractuals de custòdia, adreçada a la

propietat,  i  una guia sobre eines innovadores de finançament, i  sobre els costos i  beneficis de

integra la millora de la biodiversitat en la ges ó forestal sostenible. 

Com a resultat interessant, que no estava previst en el projecte, destaca la creació d’una nova línia

d’ajuts impulsada per el Centre de la Propietat Forestal, adreçada a propietats que integren l’Índex



de Biodiversitat Potencial (treballat durant el proecte) en la ges ó forestal de les seves finques, i a

finques que integren rodals de boscos madurs. 

•  Valoració  encàrrec  GenCat  coordinació  voluntariat  vigilància  nius  tortuga  babaua  ES  DEIXA

PENDENT PER EL DESEMBRE, DESPRÉS DE LA REUNIÓ INTERNA DE VALORACIÓ AMB GENCAT

•  Suport Associació Propietats per a la Conservació de la Natura

S’explica que aquest 2023 s’ha seguit donant suport a la nova en tat Propietats per a la Conservació de

la  Natura,  que  ja  integra  22  persones sòcies,  amb un total  de  35.318 ha.  I  hi  ha  noves persones

interessades.  Al  llarg  de  l’any  s’ha creat  una  web pròpia  www.pcnatura.org,  s’han organitzat  dues

trobades (a la finca Espelt, a l’Alt Empordà, i a la finca Buseu Projecte, al Palllar Sobirà), i s’està recollint

un biobook amb les finques i inicia ves de cada soci.

És molt important que aquesta associació es pugui mantenir i ser presents a la governança d’òrgans

estratègics i claus. En aquest sen t, l’acompanyament de la XCN és clau.

Cal veure ajuts, com la DUN, i els ajuts del CPF per associacions de propietats forestals, per si poden

servir per mantenir l’estructura de l’en tat.

•  Proposta LIFE Custòdia Fundación Biodiversidad

S’explica  que  al  setembre  s’ha  presentat  un  projecte  LIFE  de  governança,  liderat  per  Fundación

Biodiversidad, per impulsar el Pla Estratègic 2023-2027 que ha definit la Plataforma de Custodia del

Territorio,  i  que compta amb la XCN com a sòcia,  a  més a més de SEO/BirdLife,  Fundación Global

Nature, FundGobe, FRECT i Eurosite. La XCN assumeix la coordinació de l’acció de internacionalització

de la custòdia, juntament amb Eurosite. 

Es significa u que Fundación Biodiversidad hagi proposat a la XCN per ser sòcia d’un projecte LIFE. I

mostren el seu compromís aportant un 20% del 40% que no finança la Comissió Europea. 

•  Encàrrec de Micropobles sobre Guia i Mapa amb criteris de conservació per projectes d'energies

renovables

S’explica que l’Associació de Micropobles de Catalunya ha fet un encàrrec a la XCN per desenvolupar

una proposta que es va treballar amb el suport de l’Eduard Furró i la Cris na Sànchez, al desembre de

2022. La “Proposta per avançar cap a un model de sobirania energè ca compa ble amb la preservació

del patrimoni rural, natural i la biodiversitat”, preveu elaborar una guia de criters de conservació de la

natuta per a la implementació de projectes d’energies renovables i un mapa d’espais no aptes per a la

implementació de projectes d’energies renovables de Catalunya. 

• Registre inicia ves privades de conservació i incen us fiscals a la propietat

Es comenta que a finals d’agost finalment, després d’anys de treball amb la DG de Polí ques Ambientals

i Medi Natural, es va aprovar el Decret sobre el Registre de finques amb inicia ves de conservació del

patrimoni natural i la biodiversitat. S’està en converses amb la DG per tal de treballar incen us fiscals



vinculats a les finques d’aquest registre. I a par r de la propsota amb 7 incen us que es va presentar a

la  llei  d’acompanyament dels  pressupostos  es  preveu  actualitzar-la  i  fer-la  arribar  a  les  DG

d’Economia i Tributs per tal d’incorporar-les als propers pressupostos. 

• Torn obert de paraules

S’introdueix el tema de la necessitat de debatre sobre l’actual situació de l’aigua i els períodes de

sequera cada cop més intensos i recurrents. També  cal debatre i buscar solucions de com afecta la

sequera a la ges ó dels ramats. I cal treballar i incidir amb el govern perquè hi hagi una estratègia i

un pla de sequera per la biodiversitat. 

S’acorda   debatre sobre aquesta temà ca a la propera Junta presencial del 19 de desembre.    

Sense cap punt més a destacar finalitza la reunió a les 13:10h.

Presidenta Vicepresident
Cris na Sànchez  Damià Sànchez         


